

می الریحانی
MAY RIHANI



**RE-CLAIMING LEBANON
AND RESTORING THE STATE**
**SAUVER LE LIBAN
ET RESTAURER L'ÉTAT**

RE-CLAIMING LEBANON AND RESTORING THE STATE



For media contact: Denise Rahmi Fakhri 03-292 329 | 71-680193

✉ www.mayrihani.org ✉ www.changelebanon.org ✉ mayrihani@gmail.com
f@[@](https://twitter.com/mayrihanilb)[mayrihanilb](https://twitter.com/mayrihanilb) ✉ [mayrihani](https://www.instagram.com/mayrihani)



BIOGRAPHY

May Rihani has been an expert in international development for the past 35 years.

Served as the Director of the Gibran Khalil Gibran Endowed Chair at the University of Maryland from 2016 to 2020.

She also served as the Co-Chair of the United Nations Girls' Education Initiative from 2008 to 2010.

In addition, she served as Senior Vice President at FHI360, the Academy for Educational Development, and Creative Associates International, and as Vice President at TransCentury between 1980 and 2014, where she was responsible for ensuring the planning and implementation of educational reform projects as well as the integration of these programs into education with economic productivity. She designed, planned, and managed numerous cross-cutting educational projects in Africa, Asia, and the Middle East.

Ms. Rihani worked in over 40 countries and traveled to 71 countries. Her in-depth knowledge of educational reform has attracted the attention of many donors, including the World Bank, USAID, and many UN agencies.

In addition to her work in international development, **May Rihani** is an activist and a leader within the Lebanese American community. She is the Director of the Bureau of the World Lebanese Cultural Union in Washington, DC, a member of the Steering Committee of the Lebanese American Coordinating Committee (LACC), a member of the Board of the Ameen Rihani Organization, as well as a Board Member of four other Lebanese or Lebanese American organizations.

She wrote and published eight books in English and three books in Arabic. One of her books, Learning for the 21st Century, has been translated into three languages. Her latest book, a memoir, is titled "Cultures Without Borders."

Ms. Rihani has won several Lebanese, American, and international awards.



THE SPEECH

Dear Lebanese Women, dear Lebanese Men

I am happy to address you today. I have received numerous requests from public activists and leading political analysts, as well as cultural, economic, and academic figures from Lebanon and the diaspora to serve as a candidate for the Presidential elections.

Today, it is an honor to announce my candidacy for the Lebanese Presidential elections.

In fact, it is my sense of loyalty to Lebanon which convinced me to accept this responsibility, based on my deepest faith in this country rooted in history, and my commitment to the People of Lebanon who have filled the world with their energy and their innovative spirit.

I am a candidate from Freike, a small village located in Northern Metn.

I am the daughter of the Rihani family who grew up in the Freike home, where I learned to believe in Lebanon, and where the love of the Lebanese population was a basic principle. I learned to consider the multitude of its religions and the diversity of its beliefs as sacred, and to appreciate wholeheartedly the culture of mutual trust and respect, and the spirit of its citizens to perfect the principles of living together.

My candidacy is:

For all Lebanese, from the North to the South, from Beirut to the Beqaa.

For all the Lebanese population, living in Lebanon and abroad, in different continents, from America, to Europe, to Australia, to the Arab world and Africa.

For women, for their dignity and their rights in order to reinforce their role and broaden their participation in public life and in decision making.

For every Lebanese, dreaming of a nation where dignity is protected, freedom is respected, and the future is guaranteed.

For the youth, the arsenal of our wealth, our tomorrow, and the reservoir of our hope; and for the possibility of guaranteeing the required conditions for our youth to stay in Lebanon.

For the eventuality of creating opportunities to allow our youth to blossom, take initiatives, and accomplish successful projects.

For those whose money has disappeared, who live in need, and aspire to ensure the most basic living conditions for their dignity and that of their children.

For the women and men who believe in this country; for those who have the ambition of a better future; for those who aspire to see radical reform; and solid structural change, in addition to a real institutional restoration away from propaganda.

For the preservation of Lebanon's dignity, for highlighting Lebanon's cultural heritage and innovations; for encouraging and supporting the continuous flow of new and innovative ideas by Lebanese, that empower Lebanon to have a unique and an effective presence in the world.

For one united nation, which transcends all divisions, and respects the particularities of all its components, freeing us from despair; and creating within us a determination and a will to face all internal conflicts as well as all external transgressors.

For a nation larger than its geographical surface because of its expatriates and innovators scattered in every corner of the world, these expatriates should be involved in the national political life and should be deeply integrated in the building of its future as they have always been and still are the safety valve of this country, and its lifeline during crises, disasters, and tragedies. These expatriates hold high the name of our country.

These are my solid principles; they will guide me and I will abide by them as the basis by which my decisions are made.

Dear Lebanese Women and Lebanese Men

Here is my vision:

Protect the Lebanese cultural identity which is based on freedom, pluralism, diversity as well as humanitarian and religious values that unify us.

Reinforce the democracy, which is based on equality, freedom of expression, of belief, and of assembly. Respect the natural and vested rights of every Lebanese woman and Lebanese man, firmly oppose any breach of these rights, and work on addressing as many shortcomings as possible particularly regarding civil rights and women's rights.

Establish the authority and the sovereignty of the State. This will take place by strengthening the State institutions, consolidating the total capacity of the State over its territory, and affirming the sovereignty of the State over the management of its affairs.

Guarantee the total independence of the judiciary body, which is a mandatory condition to implement Law and ensure justice.

Establish and guarantee the power and the readiness of military and security institutions, notably the Lebanese armed forces, and the Internal security forces, two institutions that are indispensable to impose the authority and the power of the state under the law.

Adopt good governance based on productivity, accountability, and transparency standards.

Separate the state institutions from partisan conflicts and confessional quotas by adopting harmonious and complete executive structure, and by isolating the work of the state from partisan conflicts, personal ambition, and ideological differences. The state and its institutions belong to the public sector and not the private one; whereby the public sector is governed competently, where the benefits are equally distributed among all Lebanese.

Establish communication among the Lebanese, without regard as to their individual beliefs or affiliations, to enhance civil peace and enforce the immunity of national belonging.

Set up mechanisms to strengthen the public dialogue and bring distances closer, particularly between the authorities and the Lebanese population. Such mechanisms contribute to the creation of public opinion regarding difficult issues, and reinforcing the participation of citizens in the decision making process as well as the surveillance of good governance.

Strengthen the role of the diaspora, and even broaden it regarding political decision-making and participation in internal recovery. The expatriates are indeed an intellectual and financial wealth, through their positions in power and their relational network. We have not yet begun to tap the productivity and capacity of the Lebanese diaspora.

My vision involves recognizing the historical and vital importance of Lebanon as an Arab country, and the necessity to continue strengthening the relationships between Lebanon and all Arab countries. I believe that it is necessary to strengthen the Arab dimension of Lebanon in order to contribute constructively and consolidate the role of the Arab League as well as reinforce Lebanon's relation to every Arab country. Also, it is important to engage in the cooperation and coordination with the Arab region, where Lebanon continues to be a cultural lighthouse.

My vision also includes the necessity to understand globalization, as well as to elaborate strategies allowing Lebanon and its people to benefit on all levels, whether economic, cultural, or social. Based on the importance of the Lebanese diaspora and their powerful networks, Lebanon is capable of playing a unique role in establishing solid relations with many key players in the world.

My program is therefore based on four main points:

1- The Constitution

The Constitution (Ad-Doustour) is the basis of the Lebanese State. It can never be a mere point of view. Hence, it is necessary to inherently abide by the provisions of the constitution for the existence and the continuation of the nation. This requires full coordination and cooperation among the key constitutional institutions, particularly among the President of the Republic, the Government, and the Parliament, while respecting the principle of separation of powers.

The Constitution is my first and last reference.

As to the application of the suspended provisions within the Constitution; the solution to such issues should take place notwithstanding the equations of balance of powers and the political conflicts. The solutions are established through mechanisms that will help rally Lebanon's population.

I recognize the aspirations of Lebanese citizens, and I will be working to accomplish as many as I can, among them:

- Participate in drafting an electoral law to replace the current law in order to guarantee a transparent and equitable representation of the Lebanese population.
- Work on drafting a law for political parties which contributes to the creation of a political life devoid of confessional conflicts and selfish ambitions, and which increases the chances to integrate the Lebanese in general in public life.
- Create a Senate and implement and extended administrative decentralization.

2- Justice and Equality

- The subject of the autonomy of the judiciary body is directly related to the principles of justice and equality, not only regarding the crime of the port of Beirut blast, but also regarding any illegal case and the fight against corruption.
- The judiciary body cannot accomplish its missions unless it is offered the full and complete autonomy it requires, and unless it is liberated from interventions, given the competences and abilities compatible with its capacity to establish justice and implement the law.
- It is thus important to instore the necessary legislations to guarantee a civil nation governed by equality in citizenship as per article 95 of the Constitution.
- I deem it as an urgent and non-negotiable matter to accomplish the investigations regarding the crime of the port of Beirut blast, and having the accused stand before the courts.

3- The Financial, Economic, Social, and Reform

If the Lebanese Parliament decides to elect me President, I promise to work to implement the plan for the protection of the deposits of 80% of resident and expatriate depositors. This matter is a priority within a general plan for the reconstruction of the Lebanese economy. This will certainly not be easy, but it is not impossible.

This general plan includes these key priorities:

- Speeding up the process of drafting a detailed agreement with the International Monetary Fund. This agreement will be the first step to stop the economic collapse, but most importantly it will pave the way for other international and Arab funds. These priority steps are linked to regaining trust in our country, a trust that will be insured by a decision to implement reforms and by a modality based on accountability and good governance.
- Nominating new administrative officers in all the State's departments and institutions. This process is a part of the good governance plan based on the nomination of experts, without regard to political favoritism and utilitarian clientelism.
- Setting up a digital government to increase production and put an end to wasting time. We thus fight against corruption and facilitate the access of the Lebanese population to services, which would require a notable professional investment in the IT sector.
- Establishing a plan to deal with the monetary deficit in the state balance. This solution-oriented process is scheduled over a five-year period until the deficit becomes null.

I would like to confirm that fighting corruption is the first essential step in structural reform. We have talked about reforms for such a long time without effectively implementing it. Reform is urgent, it should be implemented based on several priorities, among them:

- Launching an initiative for the evaluation of the performance of the Banque du Liban (BdL) and the banking sector, and using the evaluation results in a collaborative and consultative approach with economic and monetary experts, will help to design a plan to restructure the BdL and the banking sector in accordance with international standards.
- Setting up an executive management plan for the development of the infrastructure of the public services, such as electricity, water, trash, the communication sector, the transportation network, and the maritime, air, and land services. There is an urgent need to finance this plan in an innovative way and to start its implementation.
- Drafting the legislations necessary for an environmental inclusive program which covers all the production and consumption steps in all economic sectors, and which is based on providing new and diverse job opportunities for the Lebanese youth.

4- Foreign Policies

As I have already mentioned, Lebanon respects the charter of the Arab League since it is a founding member. Lebanon also respects the charter and treaties of the United Nations since it is also a founding member. Therefore, I am convinced of the need for the neutrality of Lebanon regarding regional and international conflicts, and for strengthening its positive role in building constructive relationships with all countries which will help liberate decision-making at the national level and free it from the influence of regional and



Dear Lebanese Women and Lebanese Men

Lastly, I think that what Lebanon needs the most today is an innovative vision that paves the way to clear and attainable goals. Establishing a new management system and a collaborative political lifestyle will deliver Lebanon of its current crisis.

It is a vision characterized by a different method than the one which was adopted for the governance in Lebanon and the management of Lebanese State institutions.

This vision requires a courageous, farsighted, and expert leader, who aspires to create a larger interactive space between the citizens and the State, to change the tenor of political life, moving it away from personal conflicts, and ideological considerations. All priorities need to serve Lebanon's higher interests. Public good must be the Compass.

My love for Lebanon motivated me to pursue my candidacy for the Presidency. My one and only objective through this candidacy is to serve the People of Lebanon.

My candidacy is not based on a desire to reach a position of prominence. I have in fact been working for Lebanon for decades, I will happily continue to do so. I will never stop.

Electing a president of the Lebanese Republic is our historical chance in this critical moment. This chance may be our last to make a change, prevent the collapse and take the country out of misery. Our choices must therefore be wise and serve the higher interest of Lebanon.

I present my candidacy to the Lebanese People through their representatives in the Parliament carrying with me my rich professional, cultural, and political heritage. I aspire to establish better living conditions, a free and dignified lifestyle, a space of security and stability for the Lebanese citizens, for Lebanese women and men, a free country where the ambitions of the youth are achievable.

I guarantee that, if it is God's will for me to be President, I will be a responsible echo of the voices of the suffering, the tormented, and the distressed, as well as a faithful reflection of the voices of the productive, the successful, and the forward looking.

I have no political ambition. I am not a member of any party. I do not intend to establish a political party. My party is the People of Lebanon. Lebanon and its People are my cause and my faith wherever I go.

When there's a will there's a way, and when we identify the right path, the will gets stronger.

When there's courage, difficulties vanish. When there's dedicated competence and expertise, we can transform the impossible into the possible.

Reform starts at the top of the pyramid with the highest in the hierarchy. Selecting a President would be the beginning of the solution and the first step to achieve reform.

I am not one to believe that the presidency alone can achieve miracles. In fact, the presidency has to be complemented and has to interact with other state institutions, particularly the Cabinet and the Parliament, as well as all civil society.

My confidence in Lebanon's recovery and reform is based on the resilience of its people. A new spirit in the Presidency, will discard personal need and self-interest, and remain faithfully focused on Lebanon.

The one who takes on this responsibility must be wise, balanced, and have a clear vision that sees the big picture without sacrificing details.

The one who takes on this responsibility must lead in a consultative and collaborative way in order to free decisions from improvisation, impulsiveness, confusion, and populism.

Indeed, we must insist on wisdom and rationality.

My candidacy is a serious initiative to pave the way for change and reform. It is an initiative not to change power balances or to enter into the fray of political competition among different powers; rather it is to demonstrate to the Lebanese people the value of a different modality, a new narrative, and a new way of leading so that we can save Lebanon together.

My candidacy aims to transform the ineffective status quo where people bow to authority or their leaders and where citizens are dependent on a narrow network of political interests, **into a relationship with responsible leaders who serve all the citizens of Lebanon.**

Long live the Lebanese people!

Long live Lebanon!

May Rihani

Candidate for the Presidency of the Lebanese Republic.

Lebanon, on the 7th of September 2022

SAUVER LE LIBAN ET RESTAURER L'ÉTAT



Pour contacter les médias: Denise Rahmi Fakhri 03-292 329 | 71-680193

✉ www.mayrihani.org ✉ www.changelebanon.org ✉ mayrihani@gmail.com
f@[mayrihanilb](https://www.facebook.com/mayrihanilb) t@[mayrihani](https://twitter.com/mayrihani)



BIOGRAPHIE



May Rihani est une experte en développement international depuis 35 ans.

Elle a été directrice de la chaire Gibran Khalil Gibran à l'Université du Maryland de 2016 à 2020.

Elle a également été coprésidente de l'Initiative des Nations Unies pour l'éducation des filles de 2008 à 2010.

En outre, elle a été vice-présidente principale de FHI360, de l'Academy for Educational Development et de Creative Associates International, et vice-présidente de TransCentury entre 1980 et 2014.

Dans ces organisations, **May Rihani** était chargé d'assurer la planification et la mise en oeuvre des projets de réforme de l'éducation ainsi que l'intégration de ces programmes dans l'éducation, avec la productivité économique. Elle a conçu, planifié et géré de nombreux projets éducatifs transversaux en Afrique, en Asie et au Moyen-Orient.

Mme Rihani a travaillé dans plus de 40 pays et a voyagé dans 71 pays. Ses connaissances approfondies en matière de réforme de l'éducation ont attiré l'attention de nombreux donateurs, dont la Banque mondiale, l'USAID et de nombreuses agences des Nations Unies.

En plus de son travail dans le développement international, **May Rihani** est une militante et une leader au sein de la communauté libano-américaine. Elle est directrice du Bureau de l'Union culturelle libanaise mondiale à Washington DC, membre du comité directeur du Comité de coordination libano-américain (LACC), membre du conseil d'administration de l'Organisation Ameen Rihani, ainsi que membre du conseil d'administration de quatre autres organisations libano-américaines ou libanaises.

Elle a écrit et publié 9 ouvrages : six en anglais et trois en arabe. Un de ses livres : Learning for the 21st Century (L'Apprentissage au 21^{ème} siècle) a été traduit en 3 langues. Son dernier livre, regroupant ses mémoires, s'intitule : Cultures Without Borders (Cultures sans frontières).

En outre, **Madame Rihani** a reçu de nombreux prix libanais, américains et internationaux.



DISCOURS DE CANDIDATURE

Chères Libanaises,

Chers Libanais,

Chère audience,

Je suis ravie de m'adresser à vous aujourd'hui suite à la demande pressante de plusieurs activistes publics et le fort soutien des conseillers politiques et des acteurs culturels, économiques, et académiques au Liban de me nommer candidate pour les élections présidentielles,

Il m'est un honneur de vous annoncer ma candidature pour les élections présidentielles libanaises.

C'est en effet mon sens de responsabilité qui me pousse à prendre cette initiative, compte tenu de ma profonde croyance en ce pays enraciné dans l'Histoire, et de ma loyauté à ce peuple bon et honorable qui a rempli le monde de ses inventions et son esprit innovant.

Je suis une candidate du petit village de "Freike" situé dans la caza du Metn Nord.

Je suis la fille de la famille Rihani, qui a grandi dans sa maison à Freike où elle s'est imprégné de croyance en ce qu'est le Liban, où s'est enraciné en son être l'amour du peuple libanais, où elle a sacrifié la multitude de ses religions et la diversité de ses croyances, où elle a appris à apprécier de tout cœur la culture de la confiance mutuelle et du respect de l'esprit indomptable de ses citoyens à perfectionner les principes de coexistence.

Ma candidature est

Pour tous les Libanais, du Nord au Sud, et de Beyrouth à la Békaa ;

Pour tout le peuple libanais, vivant au Liban et dans les nombreux pays d'expatriation, épars dans les différents continents, de l'Amérique, l'Europe, l'Australie, au monde arabe et l'Afrique ;

Pour la Femme, pour sa dignité et ses droits ;

Pour la Femme, pour renforcer son rôle et élargir l'ampleur de son implication dans la vie publique et la prise de décisions ;

Pour tout Libanais qui rêve d'une nation où sa dignité est protégée, sa liberté respectée, son avenir et celui de ses enfants garantis ;

Pour les jeunes, qui sont l'arsenal de nos richesses, notre lendemain dont on puise notre espoir ;

Pour la possibilité de leur assurer les conditions nécessaires pour qu'ils restent au Liban ;

Pour l'éventualité d'un espace convenable qui leur permet de s'épanouir et de prendre des initiatives, et d'accomplir des projets réussis ;

Pour ceux à qui on a volé de l'argent, qui vivent dans le besoin et qui aspirent à assurer les moindres conditions de vie pour leur dignité et celle de leurs enfants.

Pour celles et ceux qui croient en ce pays ;

Pour celles et ceux qui ont l'ambition d'un avenir meilleur ;

Pour celles et ceux qui aspirent à un véritable rétablissement, à une réforme structurelle solide et profonde, ainsi qu'une reprise vraie institutionnelle, loin des discours chimérique de propagande ;

Pour conserver la gloire du Liban, exposer son patrimoine et innovation culturels ;

Pour motiver l'imagination innovatrice des Libanais, une imagination qui instaure une présence efficace dans le monde entier ;

Pour une seule et unique nation qui transcende toutes nos divisions, qui respecte les particularités de toutes ses composantes nous délivrant du désespoir ;

Pour une nation qui crée en nous la résolution et la volonté de faire face à tous les défis intérieurs ou tous transgresseurs extérieurs ;

Pour une nation plus large que son espace géographique grâce à ses expatriés et ses innovateurs dispersés dans les quatre recoins du monde, que l'on devrait engager dans la vie politique nationale et les intégrer profondément dans la construction de son avenir. Les émigrants ont été depuis toujours et sont toujours la souape de sécurité de ce pays et son refuge essentiel durant ses crises, ses désastres et ses tragédies. Les expatriés portent haut le nom de leur pays à tous les niveaux.

J'aimerais encore et toujours rappeler combien j'admire la loyauté des expatriés libanais envers leurs racines, depuis le début de l'émigration libanaise, ainsi que la générosité des aides qu'ils fournissent pour bâtir l'homme et la pierre de leur pays-mère, faisant continuellement preuve du lien sacré qu'ils maintiennent avec leur pays.

Je m'engage à respecter ces principes que j'ai établis et les adopter comme base à toutes les décisions et les objectifs de chaque programme.

Chères Libanaises,

Chers Libanais,

Voici ma vision :

Protéger l'identité culturelle libanaise qui est basée sur la liberté, la pluralité, la diversité et les principes humanitaires et religieux qui nous rassemblent.

Renforcer la démocratie basée sur l'égalité, la liberté d'expression, de croyance et de rassemblement, ainsi que sur l'échange pacifique et réglementé du pouvoir afin de mettre en œuvre la Constitution.

Respecter les droits naturels et acquis de chaque citoyenne et chaque citoyen, ainsi que faire fermement face à toute violation de ces droits.

Traiter dans nos droits le plus grand nombre possible de défauts et d'imperfections, spécialement les droits civils et les droits de la Femme.

Enraciner l'autorité et la souveraineté de l'État. Ceci ne se réalise qu'en renforçant les institutions étatiques et en consolidant la capacité totale de l'État sur tout son territoire, c'est-à-dire en pratiquant la souveraineté totale de l'État sur la gestion des affaires et des institutions étatiques.

Garantir l'indépendance totale du corps judiciaire, une condition sine qua non pour appliquer la Loi et enracer la justice.

Réaliser et garantir la force et la préparation des institutions militaires et sécuritaires, notamment l'armée et les Forces de Sécurité Intérieure, deux institutions indispensables pour imposer l'autorité et le pouvoir de l'État conformément aux lois en vigueur.

Adopter la bonne gouvernance basée sur les standards de production, responsabilisation et transparence.

Séparer les organismes et institutions étatiques des conflits partisans et des quotas confessionnels à travers l'adoption d'une structure exécutive harmonieuse et complète qui isole le travail de l'État des conflits partisans, des ambitions personnelles et des différences idéologiques. L'État et ses institutions forment le secteur public, non privé; un secteur public établi sur les compétences et dont les bénéfices sont répartis sur tous les Libanais sur un même pied d'égalité.

Trouver des espaces de communication et de dialogue entre les Libanais, quelles que soient leurs orientations et affiliations, afin de fortifier la paix civile et enracer l'immunité de l'appartenance nationale.

Mettre en place des mécanismes pour renforcer le dialogue public et rapprocher les distances, en particulier entre les autorités et le peuple libanais. De tels mécanismes participent à la création d'une opinion publique concernant les affaires majeures d'une part, et le renforcement de la présence et de la participation du citoyen dans la prise de décisions et l'établissement des politiques publiques et la surveillance de la bonne gouvernance d'autre part.

Renforcer le rôle de la diaspora, voire l'élargir dans le domaine de la prise de décisions politiques et de l'exécution de projets de reprise interne. Les émigrés sont une richesse en leurs capacités intellectuelles et monétaires, en leurs positions de pouvoir et leur réseau de relation. Jusqu'à présent, nous n'avons pas su investir productivement les capacités de cette diaspora.

Ma vision renferme la reconnaissance de l'importance historique et vitale du Liban en tant que pays arabe et la nécessité de continuer à renforcer la relation du Liban avec tous les pays arabes. Je crois en

la nécessité de renforcer le caractère arabe du Liban pour contribuer d'une façon constructive à consolider le rôle de la Ligue Arabe, et de participer à la création d'espaces de coopération, de coordination et de complémentarité avec la région arabe où le Liban serait un pays phare vu son statut culturel au sein de son entourage naturel.

Ma vision renferme aussi la nécessité de comprendre la mondialisation, ainsi qu'élaborer des stratégies pour que le Liban et son peuple en bénéficient à tous les niveaux tant économique, que culturel, et social. Paraît alors la nécessité que le Liban recommence à jouer un rôle dans la consolidation de la paix internationale, en tant que point de mire experte en dialogue et coexistence par le biais de la création de la flexibilité, du pouvoir d'adaptation et de tolérance des changements rapides du monde.

Mon programme est centré sur quatre points principaux :

1- La Constitution

La Constitution est la base de l'entité libanaise. Elle ne peut jamais être un point de vue. Par conséquent, se conformer intrinsèquement aux provisions de la Constitution est une nécessité pour l'établissement et la continuité de la nation qui requiert l'entièvre coordination et coopération entre les grandes institutions constitutionnelles, en particulier entre la Présidence de la République, le Gouvernement et le Parlement, tout en respectant le principe de la séparation des pouvoirs.

La Constitution est ma seule et unique référence.

En ce qui est de l'application des autres provisions suspendues de la Constitution, ou du traitement de ses lacunes; ces sujets sont résolus loin des équations de l'équilibre des pouvoirs et des conflits politiques, et établis à travers des mécanismes qui garantissent un ralliement unanime des Libanais.

Je cite en ce qui suit quelques aspirations futures que j'œuvrerai pour réaliser :

- Participer à la rédaction d'une loi électorale qui remplace la loi actuelle afin de garantir une représentation transparente et équitable des Libanais.
- œuvrer pour la rédaction d'une loi pour les partis politiques qui contribue à la création d'une vie politique dépourvue des conflits confessionnels et ambitions purement personnelles, et augmente les chances de l'intégration des Libanais en général dans la vie publique.
- Créer un Sénat et appliquer la décentralisation administrative élargie.

2- La justice et l'égalité

Le sujet de l'autonomie du corps judiciaire est directement lié aux principes de justice et d'égalité, non seulement par rapport au crime de l'explosion du port de Beyrouth, mais aussi par rapport à toute affaire illégale et à la lutte contre la corruption.

Le corps judiciaire ne peut accomplir ses missions sauf si l'on lui offre la complète autonomie qu'il requiert, on le libère des interventions, lui accorde des compétences et habilités compatibles avec sa

capacité à réaliser la justice et appliquer la Loi.

En conséquence, il s'avère important d'instaurer des législations nécessaires pour garantir une nation civile gouvernée par l'égalité dans la citoyenneté conformément à l'article 95 de la Constitution.

Je considère l'accomplissement des investigations concernant le crime de l'explosion du port de Beyrouth et le renvoi des accusés devant les tribunaux comme étant une affaire pressante et urgente qui n'admet aucune négociation ni pourparlers, et qui devrait se résoudre urgentement.

3- La Situation monétaire, économique et sociale, ainsi que les réformes

Si le Parlement libanais décide de m'élire Présidente de la République, je vous promets que j'œuvrerai afin de réaliser le plan de la protection de l'argent de 80% des déposants résidents et émigrés. Cette question est la priorité dans l'adoption d'un plan général pour la reconstruction de l'économie libanaise. Certes, cela ne sera pas facile, mais ce n'est pas impossible.

Ce plan général englobe plusieurs autres priorités, dont :

- L'accélération du processus de rédaction d'un accord détaillé avec le Fond Monétaire International. Cet accord sera le premier pas pour arrêter l'effondrement économique, mais le plus important est qu'il ouvrira la voie aux aides arabes et internationales. Toutes ces questions sont en relation avec le regain de confiance en notre pays, une confiance qui sera assurée par une décision de réaliser des réformes et par une modalité basée sur la responsabilisation et la bonne gouvernance.

- De nouvelles nominations administratives dans tous les départements et institutions étatiques. Ce processus est une partie de la bonne gouvernance basée sur la nomination d'experts, nonobstant le favoritisme politique et le clientélisme utilitariste.

- La mise en place d'un gouvernement numérique pour favoriser la production et arrêter la perte de temps. Ainsi, nous luttons contre la corruption et facilitons l'accès du peuple libanais aux services, ce qui nécessite un investissement professionnel considérable dans le domaine de l'informatique.

- L'élaboration d'un plan pour traiter le déficit monétaire dans l'État. Réaliser l'équilibre dans l'État est une partie majeure de la réforme. Ce traitement est prévu pour une durée de cinq ans jusqu'à ce que le déficit devienne nul.

J'aimerais confirmer alors que la corruption est le premier élément structurel parmi les éléments de réforme. Nous avons passé de longues années à parler de réforme sans effectivement l'appliquer, alors que c'est une réforme que nous devons appliquer urgentement selon des priorités définies dont :

- Le lancement d'un itinéraire pour l'évaluation de la performance de la Banque du Liban (BdL) et du secteur bancaire, se basant sur les résultats précédents et dans le cadre de mon partenariat et mes négociations avec les experts économiques et monétaires afin d'instaurer une vision pour la restructuration de la BdL et du secteur bancaire conformément aux critères internationaux.

- L'instauration d'un plan directeur exécutif pour le développement de l'infrastructure et des services publics, tels que l'électricité, l'eau, les déchets, le secteur de communication, le réseau de transport et les services maritimes, aériens et terrestres. La prise d'action pour financer ce plan d'une façon

innovatrice et commencer à l'exécuter.

- La rédaction de législations nécessaires pour un programme économique environnemental complet qui couvre toutes les étapes de production et de consommation dans tous les secteurs économiques et qui se base sur le fait de pourvoir de nouvelles et diverses opportunités d'emploi pour les jeunes Libanais et Libanaises.

4- La Politique étrangère

Comme je l'ai déjà mentionné, le Liban respecte la charte de la Ligue arabe puisqu'il en est membre fondateur. Le Liban respecte la charte et les traités de l'Organisation des Nations Unies puisqu'il en est aussi membre fondateur. Par conséquent, je suis convaincue de la nécessité de neutraliser le Liban par rapport aux conflits régionaux et internationaux, et de renforcer son rôle positif dans la construction de relations constructives avec tous les pays, ce qui aiderait à libérer la prise de décision au niveau national et à la délivrer de l'influence de tous les conflits régionaux et internationaux.



**Chères Libanaises,
Cher Libanais,**

Enfin, je pense que ce dont le Liban a le plus besoin aujourd’hui est une vision innovatrice qui fraye un chemin dans un autre sens, instaurant un nouveau système de gouvernance et un mode de vie politique différent qui sortent le Liban de sa crise actuelle. C'est une vision qui se caractérise par une méthode différente de celle qui dominait la gouvernance au Liban et la gestion des institutions étatiques libanaises.

Cette vision nécessite un ou une leader courageuse, prévoyante, et experte, qui aspire à créer une espace interactive plus large entre le citoyen et l’État ; à changer le chemin de la vie politique, l’éloignant des conflits personnels, des considérations idéologiques et des dépendances des partis ; ainsi qu'à adopter les priorités qui pivotent autour de l'intérêt public et servent l'intérêt supérieur du Liban.

C'est mon amour pour le Liban qui m'a motivée à présenter ma candidature pour la Présidence. Mon seul et unique objectif à travers cette candidature est de servir le si honorable peuple libanais.

Ma candidature n'est pas par une simple aspiration avide d'atteindre un poste ou par désir d'intégrer la vie politique à travers un pouvoir temporaire. En effet, je travaille pour le Liban depuis des décennies déjà, je continue aujourd’hui à le faire, et je ne m'arrêterai jamais.

L'élection d'une ou d'un Président de la République libanaise est notre chance historique en ce moment critique. Cette chance pourrait être notre dernière pour changer, empêcher l'effondrement et relever le pays de la misère. Nos choix doivent alors être sages et conformes avec l'intérêt du Liban.

Je présente ma candidature au peuple libanais à travers ses représentants dans le Parlement, portant mon héritage libanais riche, aspirant à établir une nouvelle vie, à de meilleures conditions de vie, à un mode de vie digne et libre, à une espace de sécurité et de stabilité pour les citoyennes et citoyens libanais, pour les femmes et les hommes, à un pays pour les ambitions réalisables des jeunes.

Je vous assure que, si Dieu le permet et je suis élue Présidente de la République, j'assumerai la responsabilité en étant un écho loyal aux voix des souffrants, des tourmentés et des angoissés, et une réflexion fidèle aux voix des ambitieux, des excellents et des fortunés.

Je n'ai aucune ambition politique. Je ne suis membre d'aucun parti. Je ne compte pas établir un parti politique. Mon parti est le peuple libanais. Le Liban et ses citoyens sont ma cause, et ma foi là où je vais.

Quand on veut, on peut ; et quand les moyens se dévoilent, paraît aussi la volonté.

Quand on a l'audace, les difficultés disparaissent.

Quand on a la compétence et le savoir-faire persistants, on peut réaliser l'impossible.

La réforme commence du haut de la pyramide, du plus haut de la hiérarchie. Le choix d'une ou d'un Président convenable serait le début de la solution et le premier pas vers la réalisation de la réforme.

Je ne suis pas de ceux qui considèrent que la Présidence peut faire des miracles toute seule. En effet, la Présidence doit se complémenter et interagir avec les autres institutions étatiques, en particulier le Gouvernement et le Parlement, ainsi qu'avec toutes les forces vivantes de la société. Ainsi serait le chemin pour établir l'État de droit et de justice.

Mon pari sur la reprise et la réforme est né du besoin de Sauver le Liban et de Restaurer l'Etat
Du besoin d'un esprit nouveau dans la Présidence de la République, une âme ardente qui passe outre ses besoins personnels, son personnalisme et ses préférences pour être fidèle au Liban seulement ;
Du besoin d'une mentalité dans la Présidence qui soit sage, équilibrée et prévoyante, qui ne néglige pas les détails quoique simples et qui ne perd pas de vue la situation dans son ensemble ;
Du besoin de capacités consultatives individuelles et collectives chez la personne élue de façon à libérer toutes les décisions prises de l'improvisation, la spontanéité, la confusion et le populisme. Nous avons besoin de la sagesse et la rationalité.

Ma candidature pour la Présidence est une sérieuse tentative pour déclencher la voie du changement et de la réforme.

Ma candidature est une initiative qui n'est pas pour un changement des équilibres de pouvoirs ou une intervention dans le champ de la compétition politique entre les pouvoirs, mais ma candidature est une tentative pour informer les Libanais d'une modalité différente, d'un discours nouveau et d'une performance inédite pour que nous puissions sauver le Liban ensemble.

Ma candidature vise à transformer la voie de la parité adoptée selon laquelle le peuple est au service de l'autorité ou du leader et le citoyen est dépendant d'un réseau étroit d'intérêts politiques, à une voie où l'autorité agit dans l'intérêt de chaque citoyenne et chaque citoyen, **où le pouvoir émane du peuple et est au service du peuple.**

Vive le Liban !

Vive le peuple libanais !

May Rihani

Candidate pour la Présidence de la République libanaise

Liban, le 7 septembre 2022

الإصلاح يبدأ من رأس الهرم، من قمة السلطة. ولعل اختيار الرئيس المناسب، هو مدخل للحلّ وأولى خطوات الإصلاح.

لست من دعاة أنْ رئاسة الجمهورية تصنع المعجزات وحدها، فالرئاسة مكتوب عليها أن تتكامل وتفتاعل مع مؤسسات الدولة الأخرى وفي مقدمها: الحكومة والمجلس النيابي، كما القوى المجتمعية الحية، هذا هو مسار قيام دولة الحق والعدل.

رهاني في التهضة والإصلاح ينطلق من الحاجة لإنقاذ الكيان واسترداد الدولة؛ من الروح الجديدة التي تكون في موقع الرئاسة، روح مندفعة تتعالى على خصوصيتها وشخصيتها وأفضلياتها الخاصة، وتكون مُخلصة لأجل لبنان فقط. وعلى ذهنية من يتولى هذه المسؤولية أن تكون ذهنية عاقلة متوازنة متبصرة، لا تغفل التفاصيل مهما صغرت ولا تشغل عن رؤية الصورة الكلية للأمور.

وعلى القدرات الذاتية والجماعية التشاورية التي يحملها من يتولى هذه المسؤولية أن تكون قدرات تحرر كل القرارات من الارتجال، والعفووية، والتقطيع، والشعبوية. يُتناحتاج حكمة وعقلانية.

ترشدي للرئاسة، مسعى جدي لإطلاق مسار التغيير والإصلاح، ومبادرة لـ لتغيير موازين القوى أو الدخول على خط التنافس السياسي بين القوى، بل لتعريف اللبنانيين بنهج مختلف، وخطاب جديد، وأداء غير مسبوق، على أننا نستطيع معًا إنقاذ لبنان.

ترشدي هو لتحويل مسار المعادلة السائدة من شعب في خدمة السلطة أو الزعيم، ومواطن مرتهن لشبكة مصالح سياسية ضيقة، إلى سلطة قائمة لأجل كل مواطنة، وكل مواطن. إلى سلطة من الشعب وفي خدمة الشعب.

عشتم وعاش لبنان.

**في الريhani
 المرشحة لمنصب
 رئيس الجمهورية اللبنانية
 لبنان في 7 أيلول 2022**

أيّتها اللبنانيات، أيّها اللبنانيون،

في الختام، أرى أن ما يحتاجه لبنان بشدة اليوم هو رؤية تجديدية، تمهد الطريق لاتجاه جديد، وتوسّس لنهج جديد في القيادة، ولنمط حياة سياسية مختلفة تخرج لبنان من أزمته الراهنة. رؤية تتميز بأسلوب مختلف عما ساد في طريقة حكم لبنان وفي إدارة مؤسسات الدولة اللبنانية.

هذه الرؤية تحتاج إلى قائد أو قائدة شجاعة، متبصرة وذكيرة، تطمح إلى خلق مساحة تفاعلية أوسع بين الدولة والمواطن، وتعديل مسار الحياة السياسية بإخراجها من الحسابات الشخصية، والاعتبارات الأيديولوجية، والارتهانات الحزبية، واعتماد أولويات تصب في مصلحة لبنان العليا، وتجعل من الخير العام بوطلا.

ترشّحي للرئاسة، دافعه حبي لهذا الوطن، وغرضه الأول والأخير خدمة شعبه الطيب والآني.

لم يكن ترشيدتي طمعاً بمنصب أو رغبة في دخول الحياة السياسية من بوابة نفوذ ظرفياً، فأنا عملت للبنان منذ عقود وما زلت أعمل من أجله ولن أتوقف. إستحقاق انتخاب رئيس جمهورية لبنان فرستنا التاريخية في هذه اللحظة الدرجة، وقد تكون الفرصة الأخيرة، لأنّ نغير ونهض ونendarك السقوط في القاع المظلم. لذلك لا بد من أن تكون خياراتنا حكيمة ومتابقة مع ما تملّيه مصلحة لبنان.

أقدم ترشيدتي إلى الشعب اللبناني عبر ممثليه في مجلس النواب، مزودة بإرثي الوطني الغني، ومتطلعة إلى قيام حياة جديدة وشروط حياة أرقى، إلى نمط عيش حر وكريم، إلى واحة أمان واستقرار للمواطنات والمواطنين اللبنانيين للرجال والنساء، وبلاد طموحات الشباب القابلة للتحقق.

أؤكد أمامكم أنّ انتخابي رئيسة للجمهورية، إن وفقني الله بذلك يُحملني مسؤولية أن أكون صدى شفافاً لأصوات المتعلمين والقاكحين والخائفين، وترجمة أمينة للطامحين والمتوفّقين والمقدّرين.

ليس لديّ طموح سياسي، ولا أتنمي إلى حزب، ولا أسعى إلى تأسيس حزب، فحزبي هو شعب لبنان، وقضائي وعقيدتي هما لبنان وإنسانه أينما حلّت أو رحلت أو توجّهت.

عندما تكون هناك إرادة، فهناك طريق. وعندما تتضح مسارات الطريق يكون هناك إرادة أيضاً. عندما تكون هناك شجاعة تبذل العقبات، عندما يكون هناك كفاءة وحرفية يشحنها الاصرار يتحقق ما كان يُظن أنه مستحيل.

- وضع التشريعات الضرورية لبرنامج اقتصاديٍّ بيئيٍّ متكامل يغطي كافة مراحل الإنتاج والاستهلاك في كل القطاعات الاقتصادية ويقوم على توفير فرص عمل جديدة ومتعددة للشباب والشبان اللبنانيين.

رابعاً: في السياسة الخارجية

كما قلت قبلًا، وبناءً على كون لبنان عضواً مؤسساً في جامعة الدول العربية، يحترم هيئات جامعة الدول العربية، ولبنان هو أيضاً عضوًّا مؤسساً في جمعية الأمم المتحدة يحترم شرعاً لها ومواثيقها، من هنا قناعتي بأنّ تحديد لبنان عن الصراعات الإقليمية والدولية وتفعيل دور لبنان الإيجابي لبناء علاقات بناءً مع الجميع يساعد على تحرير القرار الوطني وعلى عدم اخضاعه لتأثير أيٍّ من هذه الصراعات الإقليمية والعالمية.



ومن الأمور الملحة والعاجلة التي لا تقبل المساومة والمُقايدة، هو ضرورة إنجاز التحقيق بجريمة تفجير مرفأ بيروت وإحالة المتهمين إلى المحاكمة من دون أي تأخير أو تهاون او إبطاء أو تعطيل.

ثالثاً: في الوضع المالي والاقتصادي والاجتماعي والإصلاحات

إذا قرر نواب المجلس اللبناني انتخابي لسدة رئاسة الجمهورية اعدكم هنـدـ الآـنـ بـأنـيـ سـأـعـمـلـ عـلـىـ تنـفـيـذـ خـطـةـ حـمـاـيـةـ أـمـوـالـ 80%ـ مـنـ الـمـوـدـعـيـنـ الـمـقـيـمـيـنـ وـالـمـخـتـرـيـنـ 0ـ هـذـهـ الـحـمـاـيـةـ هـيـ الـأـوـلـيـةـ فـيـ إـقـرـارـ خـطـةـ شـامـلـةـ لـإـعادـةـ بنـاءـ الـاـقـتـصـادـ الـلـبـانـيـ 0ـ هـذـاـ الـأـمـرـ لـيـسـ سـهـلاـ وـلـكـنـهـ لـيـسـ مـسـتـحـيلـ.

ضـمـنـ هـذـهـ خـطـةـ الشـامـلـةـ عـدـدـ آـخـرـ مـنـ الـأـوـلـيـاتـ:

- التـسرـيعـ فـيـ الـمـسـارـ حـولـ الـاـتـفـاقـ التـفـصـلـيـ مـعـ صـنـدـوقـ النـقـدـ الدـولـيـ الـذـيـ سـيـبـدـ بـوـقـفـ الـانـهـيـارـ الـاـقـتـصـاديـ،ـ وـالـأـهـمـ هـوـ وـاـنـهـ سـيـفـتـحـ بـاـبـ الـمـسـاعـدـاتـ الـدـولـيـةـ وـالـعـرـبـيـةـ 0ـ كـلـ ذـلـكـ مـرـبـطـ بـإـعادـةـ الـثـقـةـ بـلـبـنـانـ 0ـ هـذـهـ الـاـسـتـعـادـةـ لـلـثـقـةـ يـؤـمـنـهـ قـرـارـ بـإـلـاصـاحـ وـنـهـجـ مـبـنيـ عـلـىـ الـمـحـاسـبـةـ وـالـدـوـكـمـةـ السـلـيمـةـ.
- جـزـءـ مـنـ هـذـهـ الـدـوـكـمـةـ السـلـيمـةـ مـبـنيـ عـلـىـ تـنـفـيـذـ تـعـيـنـاتـ إـدـارـيـةـ جـدـيـدةـ فـيـ كـلـ دـوـائـرـ الـدـوـلـةـ وـمـؤـسـسـاتـهـاـ مـنـ أـصـحـابـ الـاـخـتـصـاصـ،ـ تـعـيـنـاتـ لـاـ تـخـضـعـ لـلـمـحـسـوبـيـاتـ السـيـاسـيـةـ،ـ وـالـزـيـانـيـةـ الـنـفـعـيـةـ.
- تـحـقـيقـ الـدـوـكـمـةـ الـرـقـمـيـةـ لـتـفـعـيلـ الـاـنـتـاجـيـةـ وـوـقـفـ هـدـرـ الـوقـتـ،ـ بـهـذـهـ الـطـرـيـقـةـ نـكـافـحـ الـفـسـادـ وـنـسـهـلـ الـخـدـمـاتـ لـلـشـعـبـ الـلـبـانـيـ.ـ وـهـذـاـ يـقـضـيـ إـلـاستـثـمـارـ فـيـ اـهـتـرـافـ أـكـبـرـ لـقـطـاعـ الـمـعـلـومـاتـيـةـ.
- وجـزـءـ كـبـيرـ مـنـ إـلـاصـاحـ مـبـنيـ عـلـىـ وـضـعـ خـطـةـ لـمـعـالـجـةـ عـجـزـ الـمـالـيـةـ فـيـ الـدـوـلـةـ وـصـوـلـاـ إـلـىـ تـحـقـيقـ تـواـزنـهـاـ،ـ وـذـلـكـ عـلـىـ مـدـىـ سـنـوـاتـ خـمـسـ،ـ تـعـهـيـداـ إـلـيـصـالـ العـجزـ إـلـىـ الصـفـرـ.

وهـنـاـ أـوـدـ أـنـ أـوـكـدـ أـنـ مـحـارـبـةـ الـفـسـادـ هـيـ بـنـدـ أـوـلـ بـنـيـوـيـ مـنـ بـنـوـدـ إـلـاصـاحـ 0ـ أـمـضـيـنـاـ سـنـوـاتـ عـدـيدـةـ نـتـدـدـشـ عـنـ هـذـاـ إـلـاصـاحـ مـنـ دـوـنـ إـلـقـادـمـ عـلـىـ تـنـفـيـذـهـ،ـ وـهـذـاـ يـجـبـ أـنـ يـتـمـ فـورـاـ وـفـقـ اـولـويـاتـ وـاـضـحةـ وـمـنـهـاـ:

- إـلـاطـقـ مـسـارـ تـقـيـيـمـ أـدـاءـ مـصـرـفـ لـبـنـانـ وـقـطـاعـ الـمـصـارـفـ بـإـسـتـنـادـ إـلـىـ النـتـائـجـ،ـ فـيـ مـسـارـ تـشـارـكيـ وـتـشـاورـيـ مـعـ أـصـحـابـ الـاـخـتـصـاصـ مـنـ الـاـقـتـصـادـيـيـنـ وـالـمـالـيـيـنـ لـوـضـعـ تـصـورـ لـإـعادـةـ هـيـكـلـةـ كـلـ مـنـهـماـ بـمـاـ يـتـمـاشـيـ مـعـ الـمـعـايـرـ الـدـولـيـةـ.
- وـضـعـ مـخـطـطـ توـجـيهـيـ تـنـفيـذـيـ طـوـيـرـيـ لـلـبـنـيـ التـحتـيـةـ وـالـخـدـمـاتـ الـعـاـمـةـ،ـ وـالـعـمـلـ عـلـىـ تـموـيلـهـ بـطـرـقـ مـبـتكـرـةـ وـجـدـيـدةـ،ـ وـالـبـدـءـ بـتـنـفيـذـهـاـ مـثـلـ الـكـهـرـبـاءـ،ـ الـمـيـاهـ،ـ الـنـفـاـيـاتـ،ـ الـاتـصـالـاتـ،ـ شـبـكـةـ الـمـوـاـصـلـاتـ،ـ

لبنان في تعزيز السلام الدولي كنقطة ارتكاز في خبرة الحوار والعيش المشترك، عن طريق خلق مرونة وطاقة تكيف وقدرة استيعاب لتحولات العالم السريعة.

برنامج عمل ينحور حول أربع نقاط:

أولاً: في الدستور

الدستور ركيزة كيانية للبنان. الدستور لا يمكن أن يكون وجهة نظر. من هنا، فإن التقيد ببنود الدستور بدقة من ضرورات قيام الدولة وبقائها. وهو أمر يستلزم التنسيق والتعاون الكاملين بين مؤسساته الدستورية الكبرى، بالأخص بين رئاسة الجمهورية والحكومة ومجلس النواب، مع احترام مبدأ الفصل فيما بينها.

الدستور مرجعى الأول والأذير.

أما تنفيذ ما تبقى من بنود الدستور المعطلة، أو معالجة ثغراتٍ فيه، فهو أمر يتم خارج سياق موازين القوى، أو لعبة التجاذب السياسية، ويقوم ضمن آليات تضمن إجماع اللبنانيين.

ولعل من أهم تطلعات اللبنانيين القادمة التي سأعمل على تحقيقها:

- المُساهمة هي وضع قانون انتخابٍ بديل عن القانون الحالي يضمن تمثيلاً شفافاً ومنصفاً للبنانيين.
- العمل على وضع قانون أحزاب، يسهم في خلق حياة سياسية خارج التجاذب الطائفي والطموحات الشخصية الخالصة، ويعزز حظوظ انخراط عموم اللبنانيين في الحياة العامة.
- إنشاء مجلس شيوخ وإنفاذ الامركرمية الإدارية الموسعة.

ثانياً: في العدالة والمساواة

تنفيذ استقلالية القضاء مسألة مرتبطة مباشرة بمبدأ العدالة والمساواة. ليس فقط بالنسبة لجريمة تفجير مرفأ بيروت، بل لجميع القضايا الخارجية عن القانون، ولمكافحة الفساد. لا يمكن أن يقوم القضاء بهماهه الكاملة إلا إذا ما أعطيناه الاستقلالية التامة المطلوبة وحررناه من التدخلات، ومنناه صلبيات وإمكانات تناسب مع قدرته على تحقيق العدالة وتطبيق القانون. لذلك من المهم وضع التشريعات الضرورية لضمان كافة حقوق المواطن اللبناني بشكل عادل ومتكافئ كما إنّا نؤكد على ضرورة تحقيق قيام دولة مدنية تسودها المساواة في المواطنة بحسب ما تنص عليه المادة 95 من الدستور.

تبنيت مرجعية الدولة وسيادتها، وهو أمر يتحقق عبر تفعيل مؤسسات الدولة، وتمكينها من بسط سلطتها التامة على كامل أراضيها، بما يعني ممارسة سيادتها الكاملة على كل ما له صلة بإدارة شؤون الدولة وممؤسساتها.

ضمان إستقلال القضاء استقلالاً تاماً كشرط أساسي لتطبيق القانون وترسيخ العدالة.

تحقيق وضمان قوّة وجهازية المؤسسات العسكرية والأمنية، وفي مقدمتها الجيش وقوى الأمن الداخلي كمدخل ضروري لفرض هيبة الدولة واقتدارها تحت سقف القوانين المرعية الإجراء.

اعتماد دوكلمة قائمة على معايير الإناتجية والمحاسبة والشفافية

فصل أجهزة الدولة وممؤسساتها عن الصراعات الحزبية والمحاصلات الطائفية، من خلال اعتماد بنية تنفيذية متاغمة ومتكمالة تعزل الدولة عن الصراعات الحزبية والطموحات الشخصية والاختلافات الإيديولوجية. فالدولة ومؤسساتها قطاع عام لا خاص، مبني على الكفاءات، تتوزع منافعه على جميع اللبنانيين بالتساوي.

إيجاد مساحات تواصل وحوار بين اللبنانيين، بمختلف توجهاتهم وانتماءاتهم، لتدفين السلم الأهلي وترسيخ مناعة الإنتماء الوطني.

ابتكار وسائل لتعزيز النقاش العام وتقريب المسافات، خاصة بين السلطة والشعب اللبناني. الأمر الذي يسهم في خلق رأي عام حول القضايا الكبرى من جهة، ويعزز حضور ومشاركة المواطن في صنع القرار وصناعة السياسات العامة والرقابة على الحكومة من جهة أخرى.

تفعيل دور الغرباب، وتوسيعه في صناعة القرار السياسي، ومشاريع النهضة الداخلية. فالاغتراب رصيد غني بقدراته الفكرية والمالية ومواقع نفوذه وشبكة علاقاته، لم نعرف حتى الساعة كيف يستمر إمكاناته بطريقة متدرجة.

ورؤيتي تتضمن الاعتراف بالبعد التاريخي والحيوي للبنان الدولة العربية، وبضرورة استمرار تعزيز علاقة لبنان مع جميع الدول العربية. إنني أؤمن بتميز العمق العربي للبنان وبالمشاركة البناءة في تفعيل دور جامعة الدول العربية، وبالاسهام في خلق مسادات تعاون وتنسيق وتكامل مع المحيط العربي يكون فيها لبنان بقعة ضوء مشعة داخل مدحبيه الطبيعي وعمقه الثقافي.

وتشمل هذه الرؤية ضرورة فهم العولمة واستراتيجية الإفادة منها لمصلحة لبنان والشعب اللبناني على مختلف المجالات الاقتصادية والثقافية والاجتماعية. ومن هنا ضرورة استعادة دور

لأجل الذين نُهبت أموالهم، ويغانون من ضيق العيش، ويقطّعون إلى توفير أدنى مقومات الحياة الكريمة لهم ولأبنائهم.

لأجل كل مؤمنة ومؤمن بهذا الوطن، وكل طامحة وطامح لعد أفضل، وكل ساعية وساع إلى إنقاذ حقيقي وإصلاح بنوي عميق لا شكلي، ونهاية مؤسساتية لا دعائية وخطابية.

لأجل صون مجد لبنان وإظهار إرثه الحضاري وريادته الثقافية، وتحفيز خيال أبنائه المبدع الذي يحقق حضوراً فاعلاً في العالم.

لأجل وطن واحد موحد، يعلو على انقساماتنا ويحترم في الوقت نفسه خصوصيات مكوناته، وبطرد عنا اليأس ويخلق فينا العزم والإرادة على مواجهة أي تحدٍ داخلي أو معندي خارجي.

لأجل وطن بات أكبر من رقعته الجغرافية، بفضل مختربيه ومبعيه المنتشرين في أصقاع الأرض، ما يتم علينا ضرورة إشراك المغتربين في حياة الوطن السياسية، وانخراط تأسيسي لهم في بناء مستقبله. المغتربون الذين كانوا وما زالوا صمام أمان هذا البلد، وملاذه الأساسي في أرماته وملامته ومواسيه، كذلك في رفع إسمه عالياً على كل المستويات. هنا أود التركيز على إعجابي بوفاء اللبناني في الاغتراب، منذ أن كان الاغتراب، وبولائه لجذوره وسخائه في مساعدة البشر والحجر في وطنه الأم، وكأنما يربطه به رابط مقدس.

هذه مبادئ ثابتة ألتزم بها، وأعتمدتها أساساً لأي قرار وغاية أي برنامج.

أيتها اللبنانيات، أيها اللبنانيون،

هذه رؤيتي:

حماية هوية لبنان الحضارية المبنية على الحرية، والتعددية، والتنوع، والقيم الإنسانية والدينية الجامحة.

تعزيز الديمقراطية التي قوامها المساواة، وحرية التعبير والاعتقاد والتجمع، والداول السلمي المنتظم للسلطة تدقيقاً للدستور.

احترام الحقوق الطبيعية والمكتسبة لكل مواطنة ومواطن، والتصدي الصارم لأي انتهاك لها، والعمل على معالجة الكثير من الشوائب والنواقص، خاصة الحقوق المدنية، والحقوق المتعلقة بالمرأة.

بيان الترشيح



أيتها اللبنانيات، أيها اللبنانيون،
أيها الدضور الكريم،

يسعدني أن أخاطبكم لأعلن لكم انه بعد إلحاح العديد من الناشطين في الشأن العام على ترشحني لرئاسة الجمهورية اللبنانية، والدعم القوي من مرجعيات سياسية وفاعليات ثقافية، واقتصادية، وأكademie، في لبنان، يشرفني أن أعلن ترشحني لمنصب رئاسة الجمهورية.

هي مبادرة أطلقها بداعي المسؤولية، وانطلاقاً من إيماني العميق بهذا الوطن المت杰ذر في التاريخ، وولائي لهذا الشعب الطيب والأبي، الذي ملأ إبداعاته وروحه الخالقة أرجاء الأرض.

أنا مرشحة من قرية الفريكة الصغيرة، في قضاء المتن الشمالي 0 أنا بنت عائلة الريhani، نشأت في منزل الفريكة، حيث تشربت بالإيمان بلبنان، وانغرس في كيانني بـ شعـبهـ، وتقديسيـ لـتعـدـيـةـ أـديـانـهـ وـتـوـعـهـ مـعـقـدـاتـهـ، وـتـثـمـيـنـيـ العـالـيـ لـلـقـاـفـةـ الثـقـةـ الـمـتـبـادـلـةـ وـاحـتـرـامـ العـزـيمـةـ الـصـلـبةـ منـ جـمـيعـ أـبـنـائـهـ فـيـ إـتـقـانـ أـصـوـلـ العـيـشـ المشـترـكـ.

ترشحي هو

لكل اللبنانيين، من الشمال إلى الجنوب ومن بيروت إلى البقاع
لكل الشعب اللبناني في أرض الوطن، وأرض الاغتراب الواسع بكل فئاته والمنتشر في القارات
الأمريكية والأوروبية والأسترالية والعالم العربي وأفريقيا 0

لأجل المرأة وكرامتها وحقوقها، ولأجل تعزيز دورها وتوسيع دائرة انخراطها في الحياة العامة
وصناعة القرار.

لأجل كل لبناني يحلم بوطنه تُصان فيه كرامته، وتحترم حرّيته، ويضمّن فيه مستقبله ومستقبل
أولاده.

لأجل جيل الشباب، الذين هم مخزون ثروتنا، وغدنا القادم، ومستودع أماننا الكبيرة، لأجل تأمين
شروط بقائهم وتوفير مساحة كافية لتحقيق ذاتهم، وإطلاق مبادراتهم وإنجاح مشاريعهم.



می الريحانی
MAY RIHANI

4201 CATHEDRAL AVE. N.W.
#815 E
WASHINGTON, D.C. 20016
TEL: 301-310-4896



سيرة حياتها

في الميدان خسارة في التنمية الدولة لها خسارة تقدر بـ 35 عاماً.

شغلت منصب مديرية "كرسي جبران خليل جبران للقيم والسلام" في جامعة ميريلاند الأمريكية من 2016 ولغاية 2020 . عملت أيضاً كرئيسة مشاركة لمبادرة الأمم المتحدة لتعليم الفتيات بين عامي 2008 و 2010 . بالإضافة إلى ذلك، تولّت منصب نائبة الرئيس الأولي في FHI360 ، أكاديمية التنمية التعليمية (AED) وكربيتيف أسوسييتس إنترناشونال (Creative Associates International)، ونائبة الرئيس في ترانس سنترالي (TransCentury) بين 1980 و 2014 .

خلال عملها في هذه المنظمات، كانت **مي الريhani** مسؤولة عن ضمان تخطيط وتنفيذ مشاريع الإصلاح التربوي كما ودمج هذه البرامج في التعليم مع الإنتاجية الاقتصادية. قامت بتصميم وخطط وإدارة العديد من المشاريع التعليمية الشاملة في الشرق الأوسط وأفريقيا وأسيا.

عملت **السيدة البريطانية** في أكثر من 40 دولة وزارت حوالي 71 بلد. إن معرفتها المعمقة في إصلاح التعليم لفتت انتباه مجموعة من الوكالات المانحة بما في ذلك البنك الدولي والوكالة الأمريكية للتنمية الدولية والعديد من وكالات الأمم المتحدة.

الى جانب عملها في التنمية الدولية، كانت **الريhani** ناشطة ورائدة في المجتمع اللبناني-الأميركي. هي مديرية مكتب الجامعة اللبنانية الثقافية في العالم في واشنطن عضو مجلس العاصمة، عضو اللجنة التوجيهية للجنة التنسيق اللبناني-الأميركية (LACC)، عضو مجلس ادارة مؤسسة أوبن: الريhani، وعضو مجلس ادارة لمنظمات لبنانية أو لبنانية-أمريكية أخرى.

ألفت وأصدرت ثمانية كتب باللغة الإنجليزية وثلاثة كتب باللغة العربية. تمت ترجمة أحد كتبها "التعلم للقرن 21" إلى ثلاث لغات. من أهم مؤلفاتها كتاب يعنوان "ثقافات بلا حدود".

السيدة رihané حائزة على جوائز عدّة لبنانية، أمريكية، وعالمية.

إنقاذ الكيان واسترداد الدولة



للتواصل اعلامياً : دنيز رحمة فخرى | 03-292329 | 71-680193

✉ www.mayrihani.org ✉ www.changelebanon.org ✉ mayrihani@gmail.com
f@ mayrihanilb t@ mayrihani

مي الريحاني
MAY RIHANI



إنقاذ الكيان
واسترداد الدولة